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DAMES EN HEREN,

De Commissie voor Staatshervorming, Algemene
Zaken en Verzoekschriften heeft de haar toegewe-
zen decreetsbepalingen van het ontwerp van
decreet houdende de algemene uitgavenbegroting
van de Vlaamse Gemeenschap voor het begro-
tingsjaar 1999 behandeld op donderdag 19 en
woensdag 25 november 1998. In samenhang daar-
mee werden eveneens besproken : de beleidsbrief
‘Ambtenarenzaken. Beleidsprioriteiten 1998-1999’,
ingediend door de heer Eddy Baldewijns, Vlaams
minister van Onderwijs en Ambtenarenzaken
(Stuk 1169 (1998-1999)  –  Nr.1) en de beleidsbrief
‘Vlaanderen herkenbaar aanwezig. Huisvesting van
de diensten van de Vlaamse regering. Beleidsprio-
riteiten 1998-1999’, ingediend door mevrouw Wivi-
na Demeester-De Meyer, Vlaams minister van
Financiën, Begroting en Gezondheidsbeleid (Stuk
1201 (1998-1999)  –  Nr.1).

I. Bevoegdheden van de heer Luc Van den Brande,
minister-president van de Vlaamse regering en
Vlaams minister van Buitenlands Beleid, Euro-
pese Aangelegenheden, Wetenschap en Techno-
logie

A. Inleidende uiteenzetting door de minister-presi-
dent

– Het voorlichtingsbeleid in het algemeen

De minister-president overloopt om te beginnen de
meest relevante ontwikkelingen in het communica-
tiebeleid van de Vlaamse regering. Hij formuleert
daarbij negen belangrijke uitdagingen die zich stel-
len ten aanzien van het communicatiebeleid van de
Vlaamse regering en geeft telkens aan welk ant-
woord in de praktijk van het voorlichtingswerk op
elk van deze uitdagingen wordt gegeven.

De eerste uitdaging is volgens de minister-president
dat de Vlaamse overheid beter bekend moet wor-
den bij de bevolking. Daartoe moet zij onder meer
herkenbaarder worden als Vlaamse overheid. Tel-
kens weer blijkt uit enquêtes dat het Vlaamse
beleidsniveau relatief weinig gekend is door de
Vlamingen. Daarom is het belangrijk dat de
Vlaamse regering niet alleen een goed beleid
voert, maar dit ook zichtbaar maakt. Dit is voor de
minister-president echter geen pleidooi om de
prestaties van de Vlaamse overheid de hemel in te
prijzen en de tekortkomingen in de dienstverlening
en in het beleid met de mantel der liefde toe te

dekken. Integendeel, wanneer het fout gaat, is het
des te belangrijker dat mensen weten wie daarvoor
verantwoordelijk is, aldus de minister-president.
Als de bussen op tijd rijden of juist niet, dan mogen
en moeten de mensen weten dat de Lijn een
Vlaams overheidsbedrijf is, net zoals ze mogen
weten dat de NMBS een federaal overheidsbedrijf
is. Daarom is het een democratische plicht voor de
Vlaamse overheid om onder alles wat ze doet haar
handtekening te plaatsen. Dat brengt met zich mee
dat elke administratie en elke openbare instelling
haar Vlaamse identiteit moet uitdragen in woord
en beeld en dus ook in een herkenbare huisstijl.
Een tweede herkenbaarheidsactie is de Vlaande-
rendag, die op 21 maart 1999 zal plaatsvinden. Alle
Vlamingen worden dan uitgenodigd voor een kijk-
je achter de schermen van de Vlaamse overheid.
Ook het Vlaams Parlement is bij dit initiatief
betrokken. De minister-president is ervan over-
tuigd dat zo’n rechtstreeks contact, in een informe-
le sfeer, buiten de context van de individuele dos-
sierbehandeling, kan bijdragen tot een hechtere
band tussen bevolking en overheid.

Een tweede uitdaging bestaat erin om de correcte
informatie ter beschikking stellen op het ogenblik
dat de mensen nood hebben aan die informatie, en
de drempel tot die informatie zo laag mogelijk te
houden. De voorlichting moet met andere woorden
worden afgestemd op de concrete informatienoden
van de bevolking. De Vlaamse Infolijn die begin
1999 operationeel wordt, is volgens de minister-
president een perfecte toepassing van dit principe.
Voortaan kunnen alle Vlamingen met al hun weg-
wijs- en eerstelijns-informatievragen telefonisch
terecht bij deze Vlaamse Infolijn, die de toegang
tot de héle Vlaamse overheid moet vergemakkelij-
ken. Daarom is ook het Vlaams Parlement uitgeno-
digd om mee te werken. De Vlaamse regering doet
er alles aan om de drempel tot deze dienstverle-
ning zo laag mogelijk te houden : het wordt een
0800 nummer, zodat de mensen dus gratis bellen en
de kost van de oproep gedragen wordt door de
Vlaamse overheid. Bovendien zal de Infolijn elke
werkdag operationeel zijn tussen 9 en 19 uur, dus
niet alleen tijdens de gewone kantooruren. Het is
de bedoeling dat de Vlaamse Infolijn, die trouwens
bij de start en ook nog verder tijdens het eerste
werkingsjaar ondersteund zal worden door een
brede bekendmakingscampagne, een belangrijk
instrument wordt in het meer doorzichtig en toe-
gankelijk maken van de Vlaamse overheidsadmini-
stratie.

Een derde uitdaging is dat de Vlaamse overheid, bij
alles wat zij doet, ook dient te informeren. De
minister-president wijst erop dat de taak om te
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informeren in de eerste plaats bij de inhoudelijk
betrokken diensten zelf berust. Elke afdeling of
administratie is zelf verantwoordelijk voor de
voorlichting over wat zij doet. Maar zij kan daarbij
wel rekenen op ondersteuning door de horizontale
voorlichtingsverantwoordelijken binnen het minis-
terie, met name de informatieambtenaar en de
afdeling Communicatie en Ontvangst.

De maximale toegankelijkheid van de overheidsin-
formatie vormt een vierde uitdaging. Om de
Vlaamse overheidsinformatie binnen handbereik
te brengen, bouwt de Vlaamse regering verder aan
een distributiesysteem via openbare bibliotheken
en gemeentebesturen. Binnenkort zal het voor
iedereen mogelijk worden via de Vlaamse Infolijn
telefonisch een exemplaar van elke folder, brochu-
re of andere publicatie van de Vlaamse overheid
aan te vragen. De drempel wordt op die wijze dras-
tisch verlaagd. Ook voor de visueel gehandicapten
moet de Vlaamse overheidsinformatie toegankelijk
zijn. Via hun organisaties werd bij de blinden en
slechtzienden nagevraagd aan welke publicaties
van de Vlaamse overheid zij prioritair behoefte
hebben. Momenteel loopt er een programma om
deze publicaties om te zetten in braille, op geluids-
cassette en op computerdiskette. Deze worden ver-
volgens gratis bezorgd aan alle geïnteresseerde
visueel gehandicapten.

Een vijfde uitdaging betreft volgens de minister-
president de kwaliteit van de overheidsvoorlich-
ting. Deze kwaliteit is minstens even belangrijk als
de hoeveelheid ter beschikking gesteld voorlich-
tingsmateriaal. De kwaliteit heeft bijvoorbeeld
betrekking op de verstaanbaarheid van de infor-
matie, op de relevantie ervan, op de correctheid en
snelle beschikbaarheid. Daarbij staat voor de
minister-president één sleutelbegrip voorop : de
professionalisering van de communicatie-activiteit.
Voor zover de nodige expertise daartoe ontbreekt
in de administratie, wil de Vlaamse regering maxi-
maal gebruik maken van de externe communicatie-
knowhow die op de markt aanwezig is. De profes-
sionalisering van de overheidscommunicatie is één
garantie voor de kwaliteit van die communicatie,
maar daarnaast moeten alle verantwoordelijken
voor voorlichtingsproducten aandacht hebben voor
de kwaliteit van de informatie die zij aanbieden,
aldus de minister-president. Ook voorlichting heeft
immers nood aan integrale kwaliteitszorg. De
minister-president geeft daarom de informatieam-
benaar de opdracht om een methode uit te werken
voor kwaliteitscontrole van alle voorlichtingspro-
ducten van het ministerie van de Vlaamse
Gemeenschap.

Binnen het overvloedige totaalaanbod van media-
boodschappen die de mensen dagelijks te verwer-
ken krijgen, moet de Vlaamse overheidscommuni-
catie voldoende opvallen om effectief te kunnen
zijn. Dit is voor de minister-president de zesde uit-
daging. Om te komen tot een evenwichtiger media-
mix heeft de Vlaamse regering de eenzijdige klem-
toon op adverteren in de geschreven pers, die het
gevolg was van het vorige protocol Steun aan de
Geschreven Pers, vervangen door een evenwichti-
ger verdeling van reclamebudgetten over geschre-
ven én audiovisuele pers. Het centrale mediabud-
get werd voor 1998 flink opgetrokken en bedraagt
ook dit jaar 226 miljoen. Door het systeem van
centrale media-aankoop via de informatieambte-
naar werden aanzienlijke kortingen voor het minis-
terie van de Vlaamse Gemeenschap en voor de
Vlaamse openbare instellingen bedongen, wat tot
een optimalisering van de mediabestedingen zal
leiden. Bovendien wil de Vlaamse regering de
resultaten van deze advertentie-inspanningen ook
gaan meten, om lessen te trekken voor latere cam-
pagnes. Vooral bij grotere informatie- en sensibili-
seringscampagnes laat de administratie een effect-
meting uitvoeren. Het is de bedoeling dat dit gaan-
deweg op een meer systematische basis zal gebeu-
ren.

De zevende uitdaging betreft de geloofwaardigheid
van de overheidscommunicatie. De geloofwaardig-
heid van overheidscommunicatie hangt volgens de
minister-president af van de vraag wie de agenda
bepaalt : zijn het de bewindslieden die hun beleid
trachten te verkopen, of zijn het de reële vragen
van de bevolking waarop een antwoord wordt
gegeven ? De Vlaamse overheidscommunicatie is
duidelijk “vraaggestuurd”, aldus de minister-presi-
dent, die de Vlaamse infolijn daarvan hét voor-
beeld bij uitstek noemt. Maar ook voor belangrijke
mediacampagnes tracht de Vlaamse regering door
“pre-testing” uit te maken of er bij de doelgroep
van de campagne in kwestie vraag is naar de
betrokken boodschappen.

De achtste uitdaging voor de Vlaamse overheid
bestaat erin dat zij de nieuwe media op een even-
wichtige wijze moet inschakelen in haar totale
communicatiebeleid. De Vlaamse overheid heeft
met haar website een plaats veroverd in de nieuwe
media. Het aanbod groeit organisch en breidt
geleidelijk aan uit. Administraties worden gesensi-
biliseerd om ten volle de voordelen van de nieuwe
media uit te spelen, zoals de permanente toeganke-
lijkheid en de interactiviteit. Het ter beschikking
stellen van informatie op Internet is inderdaad niet
gebonden aan plaatsen of openingsuren. Het aan-
bod is er permanent en kan door om het even wie
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op om het even welk moment worden geraad-
pleegd. Bovendien is Internet één van de weinige
media waar een overheid rechtstreeks in dialoog
kan treden met haar bevolking : via reacties op de
website, via e-mail en belangrijker nog via interac-
tieve modules tussen administraties en klanten.
Wat dit laatste betreft, beseft de minister-president
nochtans dat er nog een lange weg is af te leggen.
Maar om mee te zijn met de trend van toenemende
elektronische dienstverlening moet volgens hem
vandaag al worden gestart met concrete teleadmi-
nistratie-projecten. Zoals nu de eerste bouwstenen
worden gelegd voor een internetloket voor de aan-
vraag van stedenbouwkundige en milieuvergunnin-
gen, zo moet Internet op termijn veralgemeend
worden ingeschakeld als een virtueel loket waar-
langs mensen, bedrijven en instellingen administra-
tieve formaliteiten bij de Vlaamse overheid kun-
nen afhandelen. Deze aanwezigheid in de nieuwe
media maakt deel uit van een totale communicatie-
strategie. Media vullen elkaar aan en evenmin als
de andere media kan internet exclusieve bestaans-
rechten voor zichzelf opeisen. Het aanbod op inter-
net moet daarom in samenhang met de andere
media worden bekeken. Belangrijk is in elk geval
de samenhang met de Vlaamse Infolijn, aldus nog
de minister-president.

De negende uitdaging is tenslotte de coördinatie
van de communicatie-inspanningen van de ver-
schillende overheden. De minister-president noemt
het verheugend te mogen vaststellen dat er een
vlot en systematisch contact is tussen de verant-
woordelijke externe relaties van het Vlaams Parle-
ment en de informatieambtenaar van het ministe-
rie van de Vlaamse Gemeenschap. De Vlaamse
regering hecht groot belang aan het bestaan van dit
overleg tussen de communicatieprofessionals van
de Vlaamse wetgevende en uitvoerende macht, en
zij wil graag alle gelegenheden te baat nemen om
maximaal synergieën uit te bouwen. Minder van-
zelfsprekend blijkt echter de samenwerking inzake
communicatie tussen het ministerie van de Vlaam-
se Gemeenschap en de Vlaamse openbare instel-
lingen. Omdat de nood aan zo’n gestructureerd
overleg en samenwerking nochtans groot is, heeft
de Vlaamse regering bepalingen in die zin opgeno-
men in het voorontwerp van nieuw decreet Open-
baarheid van Bestuur, dat thans nog voor advies bij
de Raad van State is. Ook met de gemeenten is
samenwerking nodig op het vlak van de voorlich-
ting, vooral nu de nieuwe federale Openbaarheids-
wet alle gemeenten oplegt een informatieambte-
naar aan te stellen. Zoals in het voorontwerp van
pact met de gemeenten werd vooropgesteld, wordt
momenteel het voorbereidende werk gedaan voor
de uitbouw van een netwerk van gemeentelijke en

Vlaamse informatieambtenaren. Nog in dit ver-
band deelt de minister-president mee dat er ook
met de federale overheid samenwerking groeit op
voorlichtingsvlak. Zo heeft de federale Voorlich-
tingsdienst erin toegestemd om zijn wegwijsdatabe-
stand met betrekking tot de federale administratie
ter beschikking te stellen van de Vlaamse Infolijn,
zodat deze straks ook mensen met vragen over de
federale overheid correct kan doorverwijzen.

– Het voorlichtingsbeleid in de Vlaamse rand rond
Brussel

Vervolgens geeft de minister-president enige toe-
lichting bij het voorlichtingsbeleid van de Vlaamse
regering in de Vlaamse rand rond Brussel. Het doel
van dit beleid blijft, conform punt vier van het
regeerakkoord, het versterken van het Vlaamse
karakter van de Vlaamse rand rond Brussel en de
integratie van buitenlanders en anderstaligen in
het plaatselijke gemeenschapsleven. Met het oog
daarop verschaft de Vlaamse regering voorlichting
over de situatie in de Vlaamse rand en sensibili-
seert zij de bevolking via een actief informatiebe-
leid en een doelgerichte informatie van anderstali-
gen over Vlaanderen, de Vlaamse rand en de
Nederlandse taal en cultuur. Bovendien onder-
steunt de Vlaamse regering het Vlaamse vereni-
gingsleven en het wetenschappelijke onderzoek, en
nodigt zij anderstaligen uit om kennis te maken
met de Vlaamse cultuur.

Overeenkomstig het actieplan van de Vlaamse
regering voor de Vlaamse rand, wordt jaarlijks 30
miljoen frank uitgetrokken voor het informatie- en
onthaalbeleid in de Vlaamse rand. De minister-pre-
sident overloopt vervolgens de initiatieven die in
dit kader worden genomen.

Ten eerste wordt er op basisallocatie 33.02 (“Subsi-
die aan de vzw Informatie Vlaamse Rand”) voor-
zien in een bedrag van 13 miljoen frank voor de
uitgave van een maandelijkse Randkrant die huis
aan huis verspreid wordt. Na een degelijk markton-
derzoek door Censydiam werd een nieuwe over-
eenkomst met de vzw Informatie Vlaamse Rand
opgesteld waarbij de nadruk werd gelegd op het
Vlaamse karakter van de regio. De Vlaamse
Gemeenschap blijft de Randkrant verder voor 13
miljoen frank financieren.

Daarnaast is er op basisallocatie 12.19 (“Voorlich-
ting Vlaamse Rand”) voorzien in een bedrag van
17 miljoen voor voorlichting en sensibilisering. De
Vlaamse Gemeenschap zal nagaan hoe de lokale
informatie aan de bevolking in de faciliteitenge-
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meenten optimaal kan ondersteund worden. Dit
gebeurt onder meer door de uitzending van info-
magazines over het Vlaamse randbeleid van de
regering op Ring-TV. Een cassette met de huidige
uitzendingen werd bezorgd aan de voorzitter van
het advies- en overlegcomité Brussel-Vlaams-Bra-
bant. Bovendien organiseert de Vlaamse regering
doelgerichte informatiecampagnes in de buiten-
landse tijdschriften over het aanbod Nederlandse
taallessen, cultuur, en dergelijke. Er wordt ook een
brochure uitgegeven die de taalwetgeving en de
taalverhoudingen op een begrijpelijke wijze uiteen-
zet voor een zo groot mogelijk doelpubliek, ook
van anderstaligen. Deze brochure zal in zes talen
worden uitgegeven. Momenteel wordt ook overwo-
gen om de “Welkom-in-Vlaanderen” brochure
opnieuw uit te geven. Deze brochure kende vorig
jaar een groot succes en is een goed instrument om
de anderstaligen beter te informeren. Medio vol-
gend jaar zal ook het reeds aangekondigde educa-
tieve stripverhaal over de rand verschijnen, waar-
mee men vooral de jeugd en ook de anderstalige
jeugd wil bereiken, al kan het scenario evengoed
een volwassen publiek boeien. De in de rand ver-
blijvende EU-burgers zullen ook uitgenodigd wor-
den deel te nemen aan een aantal evenementen die
hen in contact brengen met de plaatselijke bevol-
king. De Vlaamse Gemeenschap financiert verder
het survey-onderzoek dat gevoerd wordt in het
kader van het wetenschappelijke onderzoek naar
35 jaar taalfaciliteiten. Dit onderzoek gebeurt in
nauwe samenwerking met de provincie Vlaams-
Brabant en zal uitgevoerd worden door het Cen-
trum voor de Interdisciplinaire Studie van Brussel
van de VUB. Verder zal onderzocht worden hoe de
EU-burgers in de rand de initiatieven van de
Vlaamse regering in het algemeen en in de rand in
het bijzonder beoordelen, om na te gaan hoe deze
specifieke doelgroep het best bereikt en aange-
sproken kan worden.

De Vlaamse regering voorziet ook in een onder-
steuning van het verenigingsleven in de rand, ten
belope van 5 miljoen frank. Via subsidies voor bij-
zondere initiatieven wil de Vlaamse regering de
lokale verenigingen steunen die activiteiten organi-
seren die het Vlaams karakter van de regio bena-
drukken en/of die extra inspanningen leveren om
de integratie van anderstaligen te bevorderen. Het
bestaan van deze subsidiemogelijkheid is nog te
weinig gekend. Daarom zullen inspanningen
gedaan worden voor de bekendmaking ervan bij
het plaatselijke gemeenschapsleven. Het is de over-
tuiging van de minister-president dat met dit beleid
de Vlaamse regering samen met de provincie
Vlaams-Brabant en de lokale actoren, een ernstige
en blijvende inspanning levert om het Vlaamse

karakter van deze streek te vrijwaren en de inte-
gratie van de vele anderstaligen die hier verblijven
mogelijk te maken.

– Uitgaven met betrekking tot de staatshervorming

Ten slotte legt de minister-president uit dat ook
voor 1999 wordt voorzien in een krediet van 10
miljoen frank voor onderzoek en studie in de sec-
tor van de staatshervorming. Dit maakt het moge-
lijk om in aansluiting op het standpunt dat het
Vlaams Parlement begin volgend jaar zal ingeno-
men hebben, verder onderzoek te financieren in
uiteenlopende domeinen zoals fiscale inkomens-
bronnen, gezondheidszorg en gezinsbeleid, homo-
gene bevoegdheidspakketten, wijziging van de Bij-
zondere Brussel-wet enzovoort. Dit krediet is vol-
gens de minister-president vereist ter ondersteu-
ning van en eventueel ter opvolging van de dialoog
tussen de twee gemeenschappen over een nieuwe
etappe in de staatshervorming.

B. Bespreking

– De vzw Fonds Pascal Decroos

Een amendement van mevrouw Mieke Van Hecke
strekt ertoe in artikel 15 van het ontwerp en in de
begrotingstabel aan programma 11.20 een basisal-
locatie 33.07 toe te voegen, met als opschrift : “Sub-
sidie aan de vzw Fonds Pascal Decroos voor bij-
zondere journalistiek (pro memorie).” (Stuk 15/9).
De indiener verduidelijkt dat naar aanleiding van
het overlijden van televisiejournalist Pascal
Decroos in december 1997 een aantal collega-jour-
nalisten uit de Vlaamse pers en andere geïnteres-
seerden de vzw Fonds Pascal Decroos hebben
opgericht. Dit fonds stelt vast dat diepgravende en
tijdrovende journalistiek nauwelijks nog professio-
neel bedreven worden. Weliswaar is het journalis-
tieke talent aanwezig en is er belangstelling vanwe-
ge het publiek, maar telkens weer blijkt de finan-
ciering de struikelblok, zowel in de schrijvende als
in de audiovisuele pers. Het fonds heeft dan ook
tot doel om de kwaliteitsjournalistiek in Vlaande-
ren te bevorderen. Het wil dit concreet doen door
het toekennen van werkbeurzen aan Vlaamse jour-
nalisten die een bijzonder journalistiek project wil-
len uitvoeren of die een jong journalistiek talent
hierbij begeleiden. Dit geldt zowel voor de schrij-
vende als voor de audiovisuele pers. Via de media
zullen kandidaten worden opgeroepen om een
aanvraag in te dienen. Uit de aanvragen zal een
onafhankelijke jury een selectie maken aan de
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hand van duidelijke criteria. Door te voorzien in
een specifieke basisallocatie voor dit fonds kan de
Vlaamse overheid volgens de indiener een duide-
lijk signaal geven dat ze de kwaliteitsjournalistiek
in Vlaanderen op een actieve wijze wil bevorderen.
De manier waarop dit fonds wordt gesubsidieerd
dient door de Vlaamse regering te worden bepaald.
Een mogelijkheid zou zijn dat één derde van de
werkbeurs door het fonds zelf gedragen wordt.
Daarbij zal ook moeten worden voorzien in een
controlemechanisme om na te gaan hoe de werk-
beurzen worden besteed.

De indiener wijst er op dat het vorige protocol tus-
sen de pers en de Vlaamse regering nog voorzag in
werkbeurzen voor goede journalistiek. Dit hing
samen met de organisatie van een journalistenop-
leiding, die echter niet is gerealiseerd. In het nieu-
we protocol zijn die bepalingen weggevallen, waar-
door het noodzakelijk is om te voorzien in een spe-
cifieke basisallocatie voor de betoelaging van de
werkbeurzen.

De heer André Denys vindt dat deze aangelegen-
heid moet worden behandeld in de Commissie
voor Mediabeleid. De kwestie van de subsidiëring
van de vzw Fonds Pascal Decroos dient volgens
hem in de bredere context te worden geplaatst van
steun aan de pers en de opleiding voor journalis-
ten. Het heeft geen zin om hierover nu een ad hoc-
beslissing te nemen.

De minister-president bevestigt dat er in het niet-
economische luik van het eerste protocol met de
pers werd bepaald dat er een Stichting voor de
Pers zou worden opgericht, die onder meer zou
instaan voor een journalistenopleiding. Die oplei-
ding zou worden georganiseerd in samenwerking
met de universiteiten die terzake over het meest
ontwikkelde programma beschikten. Daartoe
waren ook de middelen voorzien, maar het initia-
tief diende wel uit te gaan van de journalisten zelf.
Om uiteenlopende redenen is die journalistenop-
leiding nooit tot stand gekomen. In het nieuwe pro-
tocol met de pers, dat onder meer voorziet in een
steun via advertenties ten belope van 100 miljoen,
is niet meer voorzien in specifieke middelen voor
een journalistenopleiding. Wel werd het principe
van een journalistenopleiding opgenomen.
Momenteel is er een dossier in voorbereiding bij
de Vlaams minister van Onderwijs om te komen
tot een journalistenopleiding, die zou worden geor-
ganiseerd in samenwerking met bestaande instel-
lingen. Binnen het op basisallocatie 12.20 (“Aller-
hande uitgaven in verband met informatie- en sen-
sibiliseringscampagnes”) begrote budget van 226
miljoen frank is er volgens de minister-president

nog ruimte om een dergelijke opleiding te financie-
ren, op voorwaarde dat het initiatief daartoe uit-
gaat van de journalisten zelf.

De vzw Fonds Pascal Decroos daarentegen kan
niet worden betoelaagd in het kader van het nieuwe
protocol met de pers, met de middelen op basis-
allocatie 12.20. Bovendien is er geen enkel ander
begrotingsprogramma dat voorziet in middelen
voor een dergelijke subsidie, wat de invoeging van
een nieuwe basisallocatie noodzakelijk maakt. Om
begrotingstechnische redenen wordt de betrokken
basisallocatie daarom best in programma 12.20
ingeschreven, ook al gaat het hier om een andere
beleidsdoelstelling dan het verlenen van economi-
sche steun aan de pers. Het amendement schept
een decretale basis voor het toekennen van een
nader door de regering te bepalen subsidie, zonder
dat daarvoor wordt voorzien in een bijkomend
budget. Het bevorderen van de kwaliteitsjourna-
listiek in Vlaanderen blijft volgens de minister-pre-
sident een belangrijke beleidsdoelstelling, en daar-
om steunen hijzelf en de Vlaamse regering het
voorliggende amendement. Indien de commissie
dat wenst is de minister-president bereid om de
commissie op de hoogte te houden omtrent de
stand van zaken betreffende dit dossier.

De heer André Denys verklaart zich eveneens
voorstander van de organisatie van een journa-
listenopleiding, maar vindt dat het aan de Commis-
sie voor Mediabeleid toekomt om zich te buigen
over de vraag hoe deze opleiding best wordt geor-
ganiseerd en met welke middelen. Overigens is de
doelstelling van de vzw Fonds Pascal Decroos, zoals
toegelicht door de indiener van het amendement,
duidelijk veel beperkter dan het organiseren van
een journalistenopleiding. Als er dan toch een
basisallocatie aan programma 11.20 wordt toege-
voegd, dan lijkt het de spreker meer aangewezen
om die in een meer algemene zin te formuleren,
zodat het betrokken bedrag kan worden gebruikt
voor het organiseren van een echte journalistenop-
leiding. Die opleiding zelf lijkt de spreker immers
zinvol, temeer daar in de Commissie voor Mediabe-
leid is gebleken dat de sector zelf bereid is om die
opleiding samen met de overheid te financieren.

De heer Herman Suykerbuyk steunt het amende-
ment, dat volgens hem beschouwd kan worden als
een eerste stap in de richting van een volwaardige
journalistenopleiding.

– De Vlaamse rand rond Brussel

De heer André Denys betreurt dat minister Brigit-
te Grouwels aan persoonlijke politieke propaganda
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doet onder het mom van Vlaamse voorlichting in
de rand. Hij verwijst daarbij naar een brochure die
zij heeft verspreid. Mevrouw Brigitte Grouwels,
Vlaams minister van Brusselse Aangelegenheden
en Gelijkekansenbeleid, zegt niet te weten waarop
de heer Denys doelt. Daarop kondigt de heer
Denys aan de bewuste brochure te zullen bezorgen
aan de commissieleden.

De heer Walter Vandenbossche betreurt dat drie
burgemeesters van niet-faciliteitengemeenten van
de rand onlangs in de pers hebben geprotesteerd
tegen het feit dat de vzw De Rand bepaalde tickets
goedkoper kan krijgen dan de culturele centra van
de niet-faciliteitengemeenten. De spreker vindt dit
een kleinzielige reactie en vraagt de minister-presi-
dent om deze burgemeesters tot de orde te roepen.

Volgens de minister-president is het volkomen ver-
antwoord dat de culturele programmatie van de
vzw De Rand bijkomend wordt ondersteund door
de Vlaamse overheid. Hij zal dit op een passende
wijze duidelijk maken aan de betrokken burge-
meesters.

De heer Etienne Van Vaerenbergh vestigt de aan-
dacht van de minister-president op de problema-
tiek van het taalgebruik bij de kiesverrichtingen in
de kieskring Halle-Vilvoorde. In 1994 heeft het
Vlaams Parlement hieromtrent een decreet aange-
nomen (Decreet van 18 mei 1994 houdende rege-
ling van het taalgebruik bij de verkiezingen). Tij-
dens de verkiezingen van 21 mei 1995 werden er
hierop verschillende inbreuken gepleegd. Om dui-
delijk het onderscheid te maken met Brussel is het
volgens de spreker belangrijk dat de kiesverrichtin-
gen in Halle-Vilvoorde uitsluitend in het Neder-
lands gebeuren.

De minister-president deelt de bekommernis van
de heer Etienne Van Vaerenbergh inzake het taal-
gebruik bij de verkiezingen in de rand. De Vlaamse
regering neemt zich voor om aan de Vaste Com-
missie voor Taaltoezicht de opdracht te geven om
erop toe te zien dat de taalwetgeving strikt wordt
nageleefd bij de verkiezingen. De Vaste Commissie
voor Taaltoezicht lijkt de minister-president daar-
toe het meest geschikte instrument.

De heer Etienne Van Vaerenbergh stelt vast dat de
Vlaamse regering haar beleid vooral concentreert
op de 22 zogenaamde Vlabinvest-gemeenten, waar
de druk van de Franstaligen het grootst is. Dit
houdt concreet in dat aan de inwoners van deze
gemeenten een aantal voorrangsregels worden toe-
gekend. De spreker vraagt zich echter af of dit het

niet moeilijker maakt voor Vlamingen die inmid-
dels al naar andere gemeenten zijn uitgeweken, om
terug te keren. De voorrangsregels in de 22 Vlabin-
vest-gemeenten zouden met andere woorden als
pervers effect kunnen hebben dat de Vlaamse
instroom naar die gemeenten wordt afgeremd. De
spreker vraagt zich dan ook af of er geen initiatie-
ven kunnen worden genomen om de instroom-
mogelijkheden in die 22 gemeenten iets te vergro-
ten.

De minister-president begrijpt deze zorg, maar
wijst erop dat het creëren van een Vlaamse
instroom naar de 22 Vlabinvest-gemeenten wel
eens ten nadele zou kunnen gaan van de Vlaamse
aanwezigheid in Brussel zelf. In elk geval dient pri-
oriteit gegeven aan de basisdoelstelling van Vlabin-
vest, namelijk de oorspronkelijke inwoners van de
betrokken gemeenten de mogelijkheid te geven
om daar te blijven wonen.

De heer Etienne Van Vaerenbergh herinnert eraan
dat de minister-president tijdens de begrotingsbe-
sprekingen van vorig jaar aankondigde om een stu-
die te laten uitvoeren in verband met de mogelijke
aankoop door de Vlaamse Gemeenschap van de
ULB-terreinen in Sint-Genesius-Rode. Wat is ter-
zake de stand van zaken ? 

De minister-president antwoordt dat de betrokken
studie afgerond is. De mogelijkheid bestaat volgens
de minister-president dat Vlabinvest van die terrei-
nen gebruik zou kunnen maken, maar een beslis-
sing over de eventuele aankoop van de grond is er
nog niet genomen.

De heer Etienne Van Vaerenbergh betreurt dat er
bij het begin van het schooljaar tweetalige leer-
plicht-affiches werden verspreid in de zes randge-
meenten, die het Frans als eerste taal vermelden.
Het is volgens hem essentieel dat in de faciliteiten-
gemeenten stelselmatig voorrang wordt gegeven
aan het Nederlands. De spreker verwijst daarbij
naar de taalwetgeving in Québec, die voorschrijft
dat op meertalige borden en affiches, het Frans de
meest prominente plaats moet krijgen. Ook op de
straatnaamborden in Voeren prijkt de Nederlandse
naam in grotere letters dan de Franse. Nog in dit
verband betreurt de spreker ook dat verschillende
diensten van de Vlaamse Gemeenschap niet han-
delen conform de omzendbrieven van de ministers
Peeters en Martens, en spontaan Franstalige bro-
chures verspreiden in de faciliteitengemeenten.
Dat was bijvoorbeeld het geval met een brochure
van de Vlaamse Milieumaatschappij. Nochtans
mag die Franstalige informatie enkel op aanvraag
worden bezorgd. Hierbij aansluitend herinnert de
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heer Joris Van Hauthem eraan dat ook de provin-
cie Vlaams-Brabant de Franstalige informatie
enkel op aanvraag bezorgt. Een klacht hiertegen
werd door de rechtbank afgewezen.

De minister-president antwoordt dat de Vlaamse
Gemeenschap, in tegenstelling tot de provincie
Vlaams-Brabant wettelijk verplicht is om de docu-
menten die verplicht ter inzage moeten gelegd
worden van het publiek, in de twee talen ter
beschikking te stellen. De Vlaamse regering heeft
hieromtrent een advies ingewonnen van een aantal
deskundigen. De minister-president verwijst naar
zijn antwoord op de schriftelijke vraag nr. 83 van
19 december 1996 van de heer Luk Van Nieuwen-
huysen (Bulletin van Vragen en Antwoorden, 1996-
1997, Nr 8, p. 728).

– Uitgaven met betrekking tot de staatshervorming

De heer Johan Sauwens is van mening dat het
bedrag van 10 miljoen ingeschreven op basisalloca-
tie 12.21 (“onderzoeks- en expertisekosten in ver-
band met de staatshervorming”) van programma
11.3 te beperkt is. Tijdens de bespreking van de dis-
cussienota in de commissie is immers gebleken dat
er over een aantal aspecten van de staatshervor-
ming bijzonder weinig studiemateriaal beschikbaar
is. Een degelijke wetenschappelijk gefundeerde
voorbereiding op de volgende staatshervorming is
volgens de spreker een noodzakelijke voorwaarde
om met kennis van zaken tot een goede besluitvor-
ming te komen. Langs Franstalige kant heeft men
dit reeds ingezien en zijn studiebureaus en profes-
soren de volgende staatshervorming aan het voor-
bereiden. Ook vanuit het Vlaams Parlement moet
een dergelijk signaal gegeven worden, zodat alle
betrokken actoren kunnen beschikken over het
vereiste onderzoeksmateriaal.

Om al deze redenen dienen de heren Johan
Sauwens, Jean-Marie Bogaert en Paul Van Grember-
gen een amendement in ertoe strekkende dat het
krediet van 10 miljoen frank op programma 11.3
wordt opgetrokken tot 50 miljoen frank (Stuk 15/4).

Aansluitend daarbij herinnert de heer André
Denys eraan dat zijn fractie aan de minister-presi-
dent had gevraagd om een aantal simulaties te
laten uitvoeren in verband met de fiscale autono-
mie. De minister-president heeft dit toegezegd,
maar is die belofte vooralsnog niet nagekomen.
Volgens de heer Denys ontbreekt hiertoe de poli-
tieke wil, zodat het optrekken van het desbe-
treffende begrotingskrediet hoe dan ook weinig
aarde aan de dijk zal brengen.

Het amendement van de heren Sauwens, Bogaert
en Van Grembergen heeft niet de steun van de
minister-president. De op basisallocatie 12.21
begrote 10 miljoen is volgens hem ruim voldoende
om het specifieke studiewerk te financieren in het
kader van de discussienota. Het algemene onder-
zoek inzake de staatshervorming kan worden gefi-
nancierd met de kredieten voor beleidsgericht
onderzoek. In dit kader zijn er trouwens een aantal
onderzoeken inzake de staatshervorming lopende,
mede op vraag van de commissie, zoals de heer
Denys al aanstipte. Dergelijke onderzoeken vergen
echter tijd, onder meer omdat de betrokken onder-
zoekers eerst een onderzoeksploeg samen moeten
stellen. De minister deelt mee dat er aan Prof. Dirk
Heremans van de KU Leuven een onderzoeksop-
dracht werd gegeven met betrekking tot de proble-
matiek van de fiscale autonomie en de schuldsplit-
sing. De minister-president verwijst in dit verband
ook naar het door de Vlaamse regering georgani-
seerde symposium van 4 en 5 december 1998 over
fiscale autonomie. Hij hoopt dat de papers die bij
die gelegenheid zullen worden voorgesteld zullen
bijdragen tot het oplossen van een aantal resteren-
de knelpunten.

II. Bevoegdheden van de heer Eddy Baldewijns,
Vlaams minister van Onderwijs en Ambtena-
renzaken

A. Inleidende uiteenzetting door de minister

De minister herinnert er vooreerst aan dat er tij-
dens de vorige legislatuur een aantal veranderings-
processen werden gestart die een duidelijke omme-
keer in de cultuur van het ministerie hebben
teweeggebracht. Resultaatgerichtheid, openheid en
klantgerichtheid zijn hierbij kenmerkend. De pro-
ces kan en mag niet meer stopgezet worden, aldus
de minister, maar moet integendeel continu evolu-
eren om blijvend te kunnen inspelen op verande-
rende maatschappelijke noden. De minister kon-
digt aan dat hij deze ingeslagen weg verder zal
betreden, zij het met hier en daar andere en eigen
accenten.

De minister legt verder uit dat het ministerie van
de Vlaamse Gemeenschap onder impuls van de
huidige regering is geëvolueerd van een logge
administratie met een verouderde structuur naar
een zelfdenkende, flexibele organisatie, met
getrainde ambtenaren. In 1999 zullen vooral de
invoering van de procesverbeteringsprojecten, de
daaraan gekoppelde personeelsplannen en de wij-
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ziging in de verantwoordelijkheid van het IT-
beheer een impuls geven aan een efficiënter
bedrijfsbeheer. In wat volgt bespreekt de minister
kort een aantal specifieke acties voor 1999.

De introductie van PLOEG confronteerde de per-
soneelsleden van het ministerie van de Vlaamse
Gemeenschap met moderne managementprincipes
en betekende volgens de minister een ware trend-
breuk met het verleden. Het concept heeft nu drie
cycli doorlopen en heeft zijn waarde bewezen, al
kunnen een aantal facetten uiteraard nog worden
verbeterd.

De minister geeft vervolgens een paar voorbeelden
van accenten in het personeelsbeleid. Hij wijst er
vooreerst op dat leidinggevenden specifieke vor-
ming zullen krijgen in verband met coaching en
delegatie. Dit impliceert onder andere dat de lei-
dinggevenden zullen aangemoedigd worden om
ondersteuning te vragen voor de problemen die
ontstaan bij de effectieve toepassing van de
PLOEG-principes in de reële werksituatie. Er zal
informaticaondersteuning komen voor de afhande-
ling van het bureaucratische gedeelte van de evalu-
atieprocedure. Bovendien zal het externe meld-
punt, waar personeelsleden terecht kunnen die zich
niet correct bejegend voelen bij hun evaluatie, in
1999 extra aandacht krijgen. Met de Bottom-up
appreciatie (BUA) wordt sinds dit jaar aan alle lei-
dinggevenden een feedback gegeven in verband
met de perceptie van de medewerkers. In 1999 zal
het BUA-instrument kwalitatief uitgediept worden.
In 1999 gaat er ook bijzondere aandacht naar de
erkenning en waardering van inhoudelijke experti-
se.

De minister legt verder uit dat er de komende
jaren ook gewerkt zal worden aan een verdere pro-
fessionalisering van het intern selectiebeleid in het
algemeen en van de potentieelinschattingen in het
bijzonder. Bovendien zal aan de personeelsleden
meer begeleiding worden aangeboden bij het uit-
stippelen van hun loopbaan. Personeelsleden zul-
len zich kunnen richten tot een specifiek aan-
spreekpunt voor informatie en advies over hun
professionele sterkten en zwakten, hun ontwikke-
lings- en loopbaanmogelijkheden. Dit moet bijdra-
gen tot hernieuwde motivatie bij noodzakelijke
personeelsherschikkingen. De minister hoopt dat
op die manier nieuwe perspectieven geopend zul-
len worden voor personeelsleden die zich wat uit-
geblust voelen.

Volgens de minister wordt de cultuur in het minis-
terie stilaan rijp voor telewerk. Na de evaluatie van
het pilootproject, binnen de administratie Logis-

tiek Management, wordt een ondersteuningsnet-
werk klaargestoomd om nieuwe initiatieven te
begeleiden en te vergemakkelijken. Om eigentijds
te blijven heeft een organisatie ook behoefte aan
de inbreng van nieuwe kennis-, vaardigheids- en
cultuurelementen. Tijdens een leersabbat krijgen
personeelsleden van verschillende niveaus voor het
eerst de gelegenheid om gedurende een aantal
weken of maanden afstand te nemen van hun eigen
organisatie en werksfeer om in een andere omge-
ving, zoals een bedrijf of een andere privé- of over-
heidsinstelling, te gaan werken.

Wat betreft de vorming kondigt de minister aan dat
er meer opleidingen zullen georganiseerd worden
die rechtstreeks aansluiten bij specifieke vragen
van het lijnmanagement. Dit geldt zowel voor
informaticaopleidingen als voor trainingen inzake
communicatie en management. In 1999 wordt het
krediet voor vorming verhoogd voor opleidingen
met betrekking tot de economische boekhouding
en de reorganisatie van de IT-functie.

De minister deelt verder mee dat de dienst Eman-
cipatiezaken in 1999 een internationaal tweedaags
werkseminarie organiseert waarin de resultaten
van een wetenschappelijk onderzoek in verband
met “gender” aan een ruim publiek van verant-
woordelijken voor het personeelsbeleid in de
publieke sector worden voorgesteld. Emancipatie-
zaken zal in 1999 tevens initiatieven nemen om de
knelpunten op het vlak van kinderopvang  –
opvang van zieke kinderen, kinderopvang voor
personeelsleden van de buitendiensten  –  uit te
schakelen. Naast het positieve actieplan voor vrou-
wen wordt, in het kader van het doelgroepenbe-
leid, ook een plan voor personeelsleden met een
handicap opgezet.

De minister wijst er op dat de sociale dienst van
het ministerie van de Vlaamse Gemeenschap in
1998 haar activiteiten en dienstverleningen heeft
doorgelicht en een strategisch plan heeft opgesteld.
Aan de hand van dit methodisch en gedetailleerd
plan werden de krachtlijnen en prioriteiten voor de
toekomstige dienstverlening bepaald. Op basis van
dit plan wordt voorzien in een verhoging van de
toelage van 29,5 miljoen frank in 1998 tot 35,6 mil-
joen frank in 1999. Begin 1999 wordt in het nieuwe
Consciencegebouw een bedrijfsrestaurant inge-
richt. Om de tussenkomst van de werkgever te
financieren, boven de als sociaal aanvaardbaar
geachte prijs betaald door de werknemer, verhoogt
het krediet met 24,5 miljoen frank.

De minister legt uit dat het ministerie van de
Vlaamse Gemeenschap, als eigenaar van zijn voer-
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tuigen, optreedt als eigen verzekeraar. Om de uit-
gaven beter te spreiden en de risico’s te verminde-
ren, wordt gekozen voor het gefaseerd leasen, met
verzekering, van het merendeel van het wagen-
park. Om bij te dragen tot de oplossing van de
mobiliteits- en milieuvraagstukken wordt in het
openbaar vervoer het ‘derdebetalersysteem’ verder
uitgebouwd. Tevens zal, in uitvoering van de reso-
lutie van het Vlaams Parlement van 11 juni 1997 
(Stuk 124 (1995-1996)  –  Nrs. 1-4) waarin aan de
Vlaamse regering wordt gevraagd om financiële
stimulansen uit te werken om meer ambtenaren en
leerkrachten op de fiets te krijgen en in dit kader
een fietsbevorderend beleid te voeren, onderzocht
worden of een fietsvergoeding kan toegekend wor-
den voor de woon-werkverplaatsing in functie van
de behoefte bij het personeel.

De minister kondigt ook aan een aanzet te zullen
geven tot een geïntegreerd gezondheidsbeleid.
Hiervoor zullen de controleartsen en arbeidsartsen
vergelijkbare statistieken en rapporten opstellen.
Het is de bedoeling om epidemiologische gegevens
te vergelijken en pijnpunten op te sporen. In het
volgende stadium kan dan gezocht worden naar
mogelijke oorzaken en kunnen gerichte acties wor-
den ondernomen.

De minister kondigt aan dat er in 1999 ruime aan-
dacht zal gaan naar de herstructurering van de
informaticafunctie. Het gaat hier om vier belangrij-
ke elementen, namelijk (1) het verzekeren van de
continuïteit en de transitie, (2) de operationalise-
ring van de entiteit “sturing en controle”, (3) de
verdere structurering van de vraagzijde en (4) de
outsourcingsovereenkomst.

Wat het eerste punt betreft wijst de minister erop
dat zowel een managementcomité informatica
werd geïnstalleerd, als operationele teams per
gedefinieerde informatica-service. Deze diensten
zullen, over de departementen heen, waken over
de continuïteit en de transitie. Maatregelen werden
genomen om de nog beschikbare middelen op de
begroting 1998 prioriair te gebruiken voor investe-
ringen in hardware, meer bepaald PC’s en servers,
teneinde verder te werken aan de oplossing van
het jaar2000-probleem. De entiteit Sturing en Con-
trole werd opgericht. Een IT-manager, drie beheer-
ders en een contractueel IT-adviseur werden gese-
lecteerd en geïnstalleerd. Het lijnmanagement ver-
zekert ondertussen de verdere structurering van de
vraagzijde. Vijf ondersteunende functieprofielen
werden beschreven. Een extra opleiding bij de Vle-
rickschool werd en wordt ingericht en een manage-
menthandboek staat ter beschikking van de lijnver-
antwoordelijken. Verder wordt voorzien in de aan-

duiding van één departementale informaticacoör-
dinator per departement en van bijkomende
ondersteuning van de vraagzijde, voor andere dan
IT-taken, daar waar nodig.

De minister deelt mee dat zes firma’s of consortia
hun kandidatuur stelden voor de onderhandelin-
gen met betrekking tot het outsourcingscontract.
Vier dienden een uitgewerkt voorstel in en met
twee, namelijk Andersen Consulting, COI, IBM
enerzijds en Siemens-groep anderzijds, wordt
momenteel verder onderhandeld. De onderhande-
lingsprocedure in het outsourcingsdossier zal vol-
gens planning afgerond worden tegen eind decem-
ber, zodat de Vlaamse regering in de loop van
februari een beslissing zal kunnen nemen. Na een
overgangsfase kan de operationalisering dan van
start gaan. Het bestek bevat belangrijke voorwaar-
den met betrekking tot het statutair personeel. Zo
zal, na de voorafname van het statutair personeel
voor de invulling van Sturing en Controle, en voor
de ondersteuning van de vraagzijde, het overige
personeel complementair worden ingezet om IT-
taken uit te oefenen in samenwerking met de IT-
dienstverlener. De IT-visie gaat volgens de minister
uit van de voorbeeldfunctie die de Vlaamse over-
heid moet vervullen en mikt resoluut op een opti-
male dienstverlening voor burgers en organisaties.
Door het inzetten van aangepaste IT-middelen zul-
len specifieke en zwakkere klantengroepen extra
kunnen worden bediend.

De informaticakredieten voor 1999 bedragen in
totaal 1.473,8 miljoen frannk. Gezien het belang
voor de organisatie zullen het project “economi-
sche boekhouding” en de projecten die verband
houden met de invoering van de Euro prioritair
dienen te worden uitgevoerd. De begrotingsvoor-
stellen werden opgemaakt los van het outsour-
cingsdossier. Vermits het bestek, als uitsluitingscri-
terium, een maximumgrens voor de verderzetting
van de standaarddienstverlening oplegt, overeen-
stemmend met de voorziene middelen voor 1999,
kan de overeenkomst perfect worden gerealiseerd
binnen het vooropgestelde budget voor 1999. Alle
ingediende voorstellen zijn hiermee in overeen-
stemming. Zonder vooruit te lopen op de afronding
van de onderhandelingen kan de minister reeds
stellen dat alles laat uitschijnen dat het beoogde
objectief “een betere dienstverlening organiseren
met dezelfde middelen” zal worden gehaald.

Vermits de outsourcingsovereenkomst pas in de
loop van 1999 operationeel zal worden, wordt
voorlopig verder gewerkt, voor een periode van zes
maanden, met bestaande contracten.
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Tenslotte geeft de minister de stand van zaken
betreffende het dossier GIS-Vlaanderen. Het
samenwerkingsverband GIS-Vlaanderen wordt
verder uitgebouwd. Naast het middenschalige GIS
wordt, mede op vraag van provincies en gemeen-
ten, ook de aanpak op grootschalig niveau onder-
zocht en voorbereid. Hierover worden onder meer
met de C.V. Cardib voorbereidende gesprekken
gevoerd. Om dit mogelijk te maken wordt 100 mil-
joen frank begroot. Teneinde de samenwerking met
provincies en gemeenten ten gronde te regelen en
hen op te nemen als echte partners van het samen-
werkingsverband, zal hiertoe door de Vlaamse
regering tijdig een ontwerp van decreet bij het
Vlaams Parlement worden ingediend.

B. Bespreking

– Het personeelsbeleid : algemeen

De heer John Taylor vestigt de aandacht van de
minister op het feit dat de vereenvoudiging van de
hiërarchie en de vermindering van het aantal afde-
lingshoofden in de administratie ook een aantal
nadelen heeft. Het gevolg is dat de kans om op te
klimmen naar een leidinggevende functie voor veel
ambtenaren kleiner wordt, wat op middellange ter-
mijn tot demotivering zal leiden. Hoe denkt de
minister dit probleem te kunnen verhelpen en de
ambtenaren blijvend te kunnen motiveren ? 

De minister stelt dat er inzake het prestatie-
management en het PLOEG-programma belang-
rijke resultaten werden geboekt, maar geeft ander-
zijds ook toe dat de leidinggevende ambtenaren
daarvan niet altijd de toegevoegde waarde inzien,
aldus de heer Taylor. Vandaar ook dat er nu een
aantal ondersteuningsprojecten worden opgezet.
Kan de minister verduidelijken wat die projecten
precies zullen inhouden ?

De heer Mark Van der Poorten vraagt hoe de amb-
tenaren reageren op het recent gestarte program-
ma inzake loopbaanoriëntering. Levert een derge-
lijk programma wel resultaten op ? Wordt er met
de keuzes die de ambtenaren in het kader van een
dergelijk programma maken ook daadwerkelijk
rekening gehouden ?

De heer Mark Van der Poorten vraagt hoe de
Vlaamse overheid experten recruteert. Met andere
woorden : hoe worden de bestaande expertenfunc-
ties opgevuld ? Heeft de overheid de mogelijkheid
om dergelijke specialisten extra te vergoeden of op
een andere manier extra te compenseren ?

De heer Mark Van der Poorten treedt de minister
bij waar hij stelt dat er nood is aan een flexibel

beloningsbeleid. Wie goed presteert moet inder-
daad beter vergoed kunnen worden. Weliswaar
werden er een paar instrumenten uitgewerkt daar-
toe, maar de basis van de verloning in de adminis-
tratie is niet fundamenteel gewijzigd. Vandaar de
vraag waar de minister aan denkt om meer flexibi-
liteit te brengen in het loonbeleid. Voorts vraagt de
spreker zich af welke bekommernissen er dienaan-
gaande leven bij de ambtenaren.

De heer Mark Van der Poorten heeft ook een aan-
tal vragen over de integratie van nieuwe ambtena-
ren. Blijven de nieuwelingen in dienst of is er spra-
ke van een zekere uitval. Wanneer jonge ambtena-
ren het ministerie verlaten, wordt er dan gepeild
naar de redenen daarvan ?

De heer John Taylor erkent ten volle het belang
van de potentieelinschattingen. Even belangrijk is
echter de nazorg en de implementatie daarvan.
Vandaar de vraag tot welke concrete resultaten
deze potentieelinschattingen tot nu toe hebben
geleid. In dit verband stelt de spreker ook een aan-
tal informatieve vragen over de personeelsplannen.
In hoeveel aanwervingen voorzien deze plannen ?
In welke diensten is er een teveel of een tekort aan
personeel ? Bestaan er concrete voorstellen om
personeel van de ene dienst naar de andere te ver-
schuiven ? Kan de minister een overzicht bezorgen
van het aantal aanwervingen en ontslagen op de
verschillende niveaus van de administratie tijdens
het voorbije jaar ? Heeft de minister zicht op de
redenen waarom ambtenaren ontslag nemen ? 

De heer John Taylor brengt ook de problematiek
ten berde van de aanwerving van oudere werkne-
mers. Het is voor hem belangrijk dat ook deze
werknemers kansen krijgen in de administratie.
Wat gebeurt er concreet op dit vlak ? 

De heer Mark Van der Poorten kan zich niet van de
indruk ontdoen dat de interne mobiliteit niet echt
van de grond komt. Blijkbaar blijven de meeste
ambtenaren liever in de hen bekende situatie dan in
andere diensten nieuwe uitdagingen te zoeken. De
spreker wil weten hoe de interne mobiliteit wordt
aangemoedigd. Verder vraagt hij zich af of het al
dan niet ingaan op de mogelijkheid van de interne
mobiliteit niet leeftijdsgebonden is. Ook informeert
hij naar de mogelijkheid om van de Vlaamse admi-
nistratie naar de VOI’s over te gaan en vice versa.

De minister bevestigt in zijn antwoord1 dat bij de
potentieelinschattingen, de nazorg van essentieel

1 Op verschillende door de leden gestelde vragen bezorgde
de minister na afloop van de commissiewerkzaamheden
een meer gedetailleerd schriftelijk antwoord. Dit ant-
woord is opgenomen als bijlage bij dit verslag.
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belang is. Het komt er immers niet enkel op aan te
onderzoeken waar de personeelsleden tekort zijn
geschoten, maar ook en vooral na te gaan hoe dit
kan worden bijgestuurd. Soms is dit mogelijk bin-
nen de bestaande werkkring, soms dient hiervoor
een beroep te worden gedaan op externe begelei-
ding en consultatie. Dat is bijvoorbeeld het geval
geweest met een aantal personeelsleden die tekort
schoten op het vlak van het leiding geven.

De minister erkent dat de interne mobiliteit in de
administratie slechts langzaam op gang komt. Die
mobiliteit vergt immers een belangrijke cultuurwij-
ziging, hetgeen tijd vergt. De minister hoopt dat
vanaf volgend jaar de mobiliteitsbank een bijko-
mende stimulans zal zijn ter bevordering van de
mobiliteit. Wel stipt hij aan dat er voor de mobili-
teit van de administratie naar de VOI’s en vice
versa een decretale regeling vereist is.

In antwoord op de vraag over de vereenvoudiging
van de hiërarchie wijst de minister erop dat de
administratie toch nog altijd 133 afdelingshoofden
en 33 directeurs- en secretarissen-generaal omvat,
wat toch aanzienlijke carrieremogelijkheden biedt.
Bovendien zal in de toekomst ook de uitbouw van
een expertenloopbaan een bijkomende stimulans
vormen. Dat is nu trouwens al in beperkte mate
het geval met de benoemingen van opdrachthou-
ders voor specifieke projecten.

In antwoord op de heer Taylor stelt de minister dat
het systeem PLOEG verder wordt uitgediept. Via
de brochure ‘Ploegflits’ wordt het personeel hier-
over permanent geïnformeerd. Bovendien is er
voorzien in specifieke ondersteuning voor het per-
soneel. Ook wordt het personeel regelmatig
bevraagd over de toepassing van PLOEG, wat toe-
laat om structurele problemen te detecteren en op
te lossen. Voor de lagere niveaus wordt het systeem
PLOEG vereenvoudigd.

Nog in antwoord op de heer Taylor bevestigt de
minister de bereidheid van de Vlaamse regering
om inspanningen te doen voor de aanwerving van
oudere werknemers. Een praktisch probleem daar-
bij is echter de honorering van hun eerder opgeda-
ne werkervaring.

Voor de antwoorden op de vragen betreffende de
personeelsbezetting en het personeelsverloop ver-
wijst de minister naar het Personeelsrapport 19972

van het ministerie van de Vlaamse Gemeenschap.

– De evaluatie

De heer John Taylor vraagt of de minister al zicht
heeft op het aantal klachten die inzake de evalu-

atie bij het externe meldpunt werden ingediend.
Heeft dit meldpunt enig succes, en hoe functio-
neert het ? Op basis van welke criteria werden de
mensen geselecteerd die het meldpunt bevolken ?
Wat gebeurt er met de geregistreerde klachten :
worden die enkel maar genoteerd of worden er
ook lessen uit getrokken met betrekking tot het
evaluatiesysteem op zich ? 

De heer John Taylor vraagt ook informatie over de
evaluatie van topambtenaren door een externe
organisatie. Is er voldoende garantie dat deze eva-
luatie in alle objectiviteit gebeurt ? Verder vraagt
de spreker zich af of externe organisaties voldoen-
de zicht hebben op de werking van de administra-
tie om de topambtenaren ervan te evalueren.

Nog in verband met de evaluatie stelt zich volgens
de heer John Taylor ook de vraag of de ambtena-
ren die een negatieve evaluatie kregen voldoende
worden bijgestaan om hun werking te verbeteren.
In hoeverre is er voorzien in enige begeleiding
voor die ambtenaren die na twee opeenvolgende
negatieve evaluaties ontslagen worden ? 

De heer Mark Van der Poorten informeert naar de
inhoud van het rapport inzake de ‘bottom up’-
appreciatie. Hoe is de algemene perceptie van de
ambtenaren over hun leidinggevenden ? Wat zal er
met de gegevens van dit rapport gebeuren ? In
hoeverre is een leidinggevende ertoe gehouden om
rekening te houden met wat zijn of haar onderge-
schikten als hun mening te kennen geven bij een
‘bottom up’-appreciatie ? Voorts stelt zich in dit
verband de vraag of de ambtenaren er eigenlijk
wel toe geneigd zijn om hun mening over hun over-
sten te kennen te geven. Zijn er voldoende garan-
ties ingebouwd dat zij daarvan geen negatieve
gevolgen ondervinden ? 

Nog in dit verband stelt de spreker vast dat de
minister te kennen geeft dat de kennis opgedaan
met het instrument van de ‘bottom up’-appreciatie
ook zal worden overgedragen naar andere overhe-
den, zoals de gemeenten en de provincies. Hoe zal
dat gebeuren ? In hoeverre heeft de minister indi-
caties dat de lokale besturen wat de ‘bottom up’-
appreciatie betreft op dezelfde wijze wenst2 te wer-
ken als de administratie.

2 Dit rapport ("Personeelsrapport 1997. Personeelsbezet-
ting in het ministerie van de Vlaamse Gemeenschap")
werd door de minister ter beschikking gesteld van de com-
missie en ligt ter inzage op het commissiesecretariaat.
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De minister beklemtoont in zijn antwoord nog-
maals het belang van het extern meldpunt en wijst
erop dat er in elke directieraad een voorstelling
werd gegeven van de manier waarop dit meldpunt
functioneert. Ook de vakbonden en de personeels-
verantwoordelijken werden daaromtrent uitge-
breid geïnformeerd. Tot nu toe werd er reeds een
beperkt aantal klachten door het meldpunt behan-
deld en vlot opgelost. Het lijkt de minister een
goede zaak dat dit meldpunt, als vzw, op een onaf-
hankelijke manier kan functioneren. Op die manier
wordt de drempel voor de ambtenaren aanzienlijk
verlaagd.

Wat de bottom up-appreciatie betreft antwoordt de
minister dat, nu de eerste omvattende ronde voor-
bij is, zal worden nagegaan in hoeverre een begelei-
ding van de betrokken leidinggevenden noodzake-
lijk is, met het oog op een bijsturing van hun
manier van leidinggeven. De minister benadrukt de
voordelen van deze vorm van evaluatie voor zowel
de leidinggevenden zelf als hun ondergeschikten.

– De vorming en de leersabbat

De heer John Taylor heeft de indruk dat de vor-
ming nog steeds in grote mate beperkt blijft tot de
ambtenaren van de niveaus A en B. Nochtans is de
vorming van het personeel op de lagere niveaus
minstens even belangrijk. kan de minister daar
concrete cijfers over geven ?

De heer Mark Van der Poorten constateert dat
meerdere ambtenaren de kans hebben gekregen
om via een ‘sabbatical leave’ ervaring op te doen in
andere instellingen dan het ministerie. De spreker
vraagt welke categorie van ambtenaren het meest
van deze mogelijkheid gebruik maakt. Komen alle
niveaus hiervoor in aanmerking ? Hoe reageert de
bedrijfswereld op dit programma ? Zijn er ook
ambtenaren die op sabbatsverlof gaan naar een
gemeentelijke administratie ? Worden er voldoen-
de bedrijven bereid gevonden om hieraan mee te
werken en een ambtenaar gedurende een bepaalde
periode in hun organisatie te laten werken ?
Bestaat er geen risico dat goede ambtenaren na
een leersabbat op een bedrijf niet meer naar de
administratie zullen willen terugkeren ? Ook
vraagt de spreker zich af of er vanuit het bedrijfsle-
ven geen vraag bestaat om een aantal van hun per-
soneelsleden gedurende een bepaalde periode bij
de administratie te laten werken.

De minister antwoordt dat de leersabbat in eerste
instantie gericht is op het verbeteren van de kwali-
teit. Dit impliceert dat de kandidaten hiervoor een
duidelijk project moeten voorleggen, dat wordt
geëvalueerd door de HRM-verantwoordelijken, in

overleg met de betrokken partners. Het is evenwel
niet de bedoeling om voorafgaand specifieke crite-
ria vast te leggen waaraan de leersabbat moet vol-
doen.

De minister betwist dat de vorming hoofdzakelijk
gericht is op de niveaus A en B. Ook de niveaus C
en D krijgen vormingskansen. De minister verwijst
hierbij naar de vorming van de personeelsleden
van de DAB Schoonmaak. Voor concrete cijfers
hieromtrent verwijst de minister naar het eerder-
vermelde Personeelsrapport 1997 (p.53-59).

– Externe bureaus

De heer Mark Van der Poorten stelt vast dat de
werking van de administratie de laatste jaren een
belangrijke bron van inkomsten geworden is voor
externe adviesbureaus allerhande. Er kan geen
project worden gestart, of er komt een extern
bureau bij kijken. De spreker erkent dat dergelijke
bureaus in veel gevallen nuttige diensten kunnen
bewijzen, maar vindt dat men er anderzijds ook
niet mag van uitgaan dat alles wat die externe
bureaus verkondigen de absolute waarheid is. Men
moet er zich voor hoeden om de vernieuwing van
de werking van de administratie al te veel in han-
den te leggen van dergelijke bureaus, aldus de spre-
ker. De heer John Taylor sluit zich bij deze vraag
aan. In verband met de inschakeling van externe
bureaus stelt zich vooral de vraag of de administra-
tie voldoende gewapend is om te controleren of
deze externe bureaus wel degelijk het werk leveren
waarvoor ze werden ingehuurd. In hoeverre wordt
de kwaliteit van het geleverde werk gecontroleerd
? In welke mate zijn de adviezen van de externe
bureaus ook bruikbaar in de praktijk ?

De minister antwoordt dat de externe bureaus
enkel worden ingeschakeld wanneer er een tekort
aan knowhow is binnen de eigen administratie. De
minister is het ermee eens dat de ambtenaren die
met de externe bureaus samenwerken daarvoor
voldoende gewapend moeten zijn. De minister
wijst er echter op dat de secretarissen-generaal een
belangrijke inspanning leveren om, waar noodza-
kelijk, de expertise binnen de administratie te ver-
groten, en dit zowel wat betreft het beleidsvoorbe-
reidende als het beleidsbegeleidende werk.

– De verbetering van de dienstverlening

De heer John Taylor benadrukt sterk het belang
van een goede dienstverlening door de overheid,
en dit zowel wat betreft haar meer klantgerichte
als haar controlerende taken. Daarom is het
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belangrijk dat er in de Vlaamse administratie een
actie ‘integrale kwaliteitszorg’ werd georganiseerd
tijdens het voorjaar van 1998. Het verwondert de
spreker dat daar in de beleidsbrief geen melding
van wordt gemaakt. Hij vraagt aan de minister wat
de resultaten zijn van die actie, en welke conclusies
daaruit worden getrokken.

De heer Taylor wijst erop dat de gemeenten een
belangrijke ‘eersteloket’-functie te vervullen heb-
ben bij die dienstverlening. De vraag rijst dan ook
in hoeverre die gemeenten wel voldoende gewa-
pend zijn om die taak optimaal te vervullen en of
zij hierin niet beter moeten worden begeleid door
de Vlaamse overheid. De spreker stelt dan ook
voor dat de Vlaamse administratie initiatieven in
die zin zou nemen, bijvoorbeeld door vormingsses-
sies te organiseren voor gemeentelijke ambtena-
ren. Dit moet ertoe leiden dat de gemeenten meer
dan louter een doorgeefluik zijn, maar integendeel
een wezenlijke bijdrage leveren tot de dienstverle-
ning door de Vlaamse overheid.

De heer John Taylor vraagt zich af of de Vlaamse
administratie wel voldoende gebruik maakt van de
bevindingen die in het jaarlijkse rapport van de
Vlaamse ombudsman worden weergegeven. Wor-
den er uit dit rapport lessen getrokken met het oog
op het verbeteren van de klantvriendelijkheid ?

De minister is het ermee eens dat er een continue
inspanning moet worden gedaan om de dienstver-
lening aan buitenstaanders te verbeteren. Recent
werden op dit vlak reeds belangrijke inspanningen
geleverd. De minister verwijst hierbij naar de uit-
betaling van de wedden van de leerkrachten en van
de studiebeurzen. Met de secretarissen-generaal
wordt er trouwens voortdurend overleg gepleegd
omtrent het streven naar een integrale kwaliteits-
zorg binnen elk departement. Zowel de inbreng
van de externe bureaus als de klachten van de bur-
ger zijn belangrijk om knelpunten aan het licht te
brengen. Zo werd na een externe doorlichting de
dienstverlening verbeterd inzake het verlenen van
vergunningen. Een goede dienstverlening vergt
echter goede informatie aan de burger, en ook op
dat vlak werden recent belangrijke inspanningen
gedaan door de overheid. De minister verwijst
daarbij naar de voorlichtingscampagne betreffende
de ruimtelijke ordening en de centra voor leerlin-
genbegeleiding.

De minister onderschrijft het pleidooi van de heer
John Taylor voor een nauwere samenwerking tus-
sen de Vlaamse en de gemeentelijke administraties
op het vlak van de dienstverlening, waarbij de
ambtenaren hun ervaring terzake uitwisselen. Via

de Vereniging van Vlaamse Steden en Gemeenten
zou kunnen worden nagegaan in hoeverre ook de
gemeenten zelf daarvoor vragende partij zijn. De
minister herinnert eraan dat ook het pact met de
steden en gemeenten voorziet in een nauwere
samenwerking tussen de lokale besturen en de ver-
schillende departementen van de Vlaamse adminis-
tratie. De minister wijst in dit verband ook op het
ontwerp van decreet tot machtiging van de Vlaam-
se regering om een coöperatieve vennootschap met
beperkte aansprakelijkheid op te richten voor de
uitvoering van opdrachten met betrekking tot de
werving en selectie van overheidspersoneel (Stuk
1132 (1997-1998)  –  Nr.1). Dit ontwerp is er onder
meer op gericht om in de gemeentelijke en provin-
ciale administraties een nieuwe cultuur inzake
HRM-management ingang te doen vinden.

De minister wijst erop dat er ook in het kader van
het Vlaams Instituut voor Overheidsmanagement
(VIOM) vormingssessies worden georganiseerd
gericht op de verbetering van de dienstverlening.
De minister heeft trouwens aan de voorzitter van
het college van secretarissen-generaal gevraagd om
de werking van dit instituut te evalueren en na te
gaan hoe het eventueel nieuw leven kan worden
ingeblazen. Volgens de minister kan dit instituut
een interessant werkinstrument zijn ter bevorde-
ring van onder meer de dienstverlening door de
administratie.

Wat de ombudsdienst betreft wijst de minister erop
dat de departementen en de kabinetten terdege
rekening houden met het jaarlijkse rapport. Daar-
uit blijkt trouwens dat veel klachten van de burgers
inderdaad verband houden met de problematiek
van de dienstverlening. Op vraag van de heer Tay-
lor verduidelijkt de minister dat de toetsing van het
rapport op een systematische wijze gebeurt.
Bovendien wordt ook soms van dit rapport gebruik
gemaakt bij evaluatieprocedures.

– De outsourcing van de informatica-functie

Volgens de heer Mark Van der Poorten kan een
moderne en goed functionerende administratie
niet zonder een degelijke informatica-ondersteu-
ning. Hieromtrent is er de voorbije jaren heel wat
commotie ontstaan, zowel in het Vlaams Parlement
als in de administratie. Op het vlak van de outsour-
cing van de informatica-functie heeft men namelijk
kunnen vaststellen dat de regering de wil van het
Parlement naast zich neer heeft gelegd. In verschil-
lende moties heeft het Parlement erop aangedron-
gen dat er pas zou worden overgegaan tot outsour-
cing van belangrijke onderdelen van het ministerie,
zoals de informaticafunctie, na een fundamenteel
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kerntakendebat. Toch is de regering verdergegaan
in de richting van outsourcing, zonder dat dit kern-
takendebat reeds heeft plaatsgevonden.

De heer Mark Van der Poorten vraagt ook tot in
welk stadium de outsourcing momenteel reeds
gevorderd is. Welke garanties werden er tot nu toe
ingebouwd om de omkeerbaarheid van de operatie
te waarborgen ? Hoe verloopt de operationalise-
ring van de cel Sturing en Controle ? Om welke
bedragen gaat het precies ? Verder wil de spreker
van de minister weten of er, na de schoonmaak- en
de informaticafunctie, nog andere diensten in aan-
merking komen voor uitbesteding. Welke criteria
hanteert de regering om een bepaalde dienst al dan
niet uit te besteden ?

De heer Jos Geysels citeert in dit verband artikel
74/2 van het Reglement, waarin wordt voorge-
schreven dat de beleidsbrieven een overzicht die-
nen te bevatten van de wijze waarop de regering
gevolg heeft gegeven aan de resoluties en moties
die door het Parlement aangenomen zijn. De spre-
ker stelt vast dat de beleidsbrief geen dergelijk
overzicht bevat. Het had de spreker nochtans geïn-
teresseerd om te vernemen op welke wijze de rege-
ring uitvoering heeft gegeven aan de op 18 maart
1998 aangenomen motie (Stuk 971 (1997-1998)  –
Nr.1) in verband met de outsourcing van de infor-
maticafunctie.

De minister erkent het belang van een debat over
de kerntaken van de overheid in het Vlaams Parle-
ment, al lijkt de tijd hem daar nog niet rijp voor.
Het is de taak van het Vlaams Parlement om hier-
omtrent de algemene principes vast te leggen, ter-
wijl het toekomt aan de uitvoerende macht om die
in de praktijk te brengen.

– Telewerk

De heer John Taylor stelt vast dat het gros van de
Vlaamse administratie nog steeds in Brussel geves-
tigd is, ondanks de oprichting van de Vlaamse
Administratieve Centra in de diverse provincies.
De spreker vraagt zich dan ook af of er geen grote-
re stappen kunnen worden gezet in de richting van
de spreiding van de administratie en de VOI’s. Ook
het telewerk zou een belangrijke bijdrage kunnen
leveren tot de oplossing van het mobiliteitspro-
bleem. De minister kondigt voor het komende jaar
nieuwe initiatieven aan op dit vlak. Hoe zijn de ini-
tiatieven dienaangaande tot nu toe verlopen ? In
hoeverre zijn de ambtenaren zelf vragende partij
voor een dergelijke vorm van werken ? Zijn er

bepaalde functies die volgens de minister niet in
aanmerking komen voor telewerk ? Vanaf welk
niveau van leidinggeven is telewerk uitgesloten ?
De heer Freddy De Vilder verwijst in dit verband
naar de op 18 december 1997 door het Vlaams Par-
lement aangenomen resolutie betreffende het
opzetten van een experiment inzake thuis- of tele-
werk in de Vlaamse Administratie (Stuk 458 (1996-
1997)  –  Nrs. 1-3).

De minister beaamt dat de Vlaamse administratie
kan bijdragen tot het oplossen van het mobiliteits-
probleem door het telewerk te bevorderen. Dit zal
dan ook ter sprake worden gebracht op het overleg
over de nieuwe CAO. Vooralsnog beperkt de toe-
passing van het telewerk zich tot een aantal experi-
menten, op basis waarvan kan worden nagegaan
welke knelpunten zich hiervoor stellen. De minis-
ter wijst er ook op dat de outsourcing van de infor-
maticafunctie nieuwe mogelijkheden zal scheppen
op het vlak van telewerk. De heer John Taylor
repliceert hierop dat één van de opmerkingen van
de Inspecteur van Financiën tegen de outsourcing
precies was dat de overheid de informatica beter in
eigen hand hield gezien het belang hiervan voor
onder meer de organisatie van het telewerk.

– DAB Schoonmaak 

De heer Jos Geysels wijst erop dat artikel 120 van
de decreetsbepalingen volgens het Rekenhof niet
overeenstemt met de memorie van toelichting. De
minister antwoordt dat de regering een amende-
ment heeft neergelegd op de begroting van de
DAB Schoonmaak, om tegemoet te komen aan
deze bezwaren van het Rekenhof (Stuk 15/6).

III. Bevoegdheden van mevrouw Wivina Demees-
ter-De Meyer, Vlaams minister van Financiën,
Begroting en Gezondheidsbeleid

A. Inleidende uiteenzetting door de minister

De minister wijst er om te beginnen op dat de
beleidsbrief ‘Herkenbaar aanwezig’ voor 1999 de
vorige beleidsbrieven continueert. Het principe
van de herkenbare aanwezigheid wordt binnen de
Vlaamse Gemeenschap stilaan een begrip, aldus de
minister. Bovendien is er een groeiend besef dat de
gebouwde omgeving kwalitatief hoogstaand moet
zijn.
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– Vrouwen en gebouwen

De beleidsbrief start met een hoofdstuk over vrou-
wen en gebouwen. Zoals de minister reeds heeft
aangegeven in haar antwoord op de actuele vraag
van de heer Gilbert Bossuyt van 18 november 1998
over de naamgeving van Vlaamse overheidsgebou-
wen, werd het tijd voor een herstel van het even-
wicht in de naamgeving. Vandaar vier vrouwenna-
men : Anna Van der Heyden voor Hasselt, Isala
van Diest voor Leuven en Hadewijch en Maria
Baers voor twee auditoria in Brussel.

– Het Hendrik Consciencegebouw

Verder overloopt de minister een aantal belangrij-
ke aandachtspunten in de beleidsbrief. Ze vestigt
er vooreerst de aandacht op dat het departement
Onderwijs eindelijk de verouderde en onaangepas-
te lokalen van het Rijks Administratief Centrum
(RAC) kan verlaten. Alle diensten worden, samen
met het kabinet van de minister van Onderwijs en
Ambtenarenzaken, ondergebracht in het gloed-
nieuwe Consciencegebouw aan de Em. Jacqmain-
laan, rechtover het vorig jaar in gebruik genomen
Graaf de Ferrarisgebouw. De verhuis is deze
maand begonnen en loopt tot eind januari. De
minister vice-president blijft in het RAC tot het
einde van deze legislatuur. In het Conscience-
gebouw is de kantoorruimte slechts voor een kwart
ingericht met individuele kantoren, de overige
ruimte is multifunctioneel ontworpen, zodat de
huidige landschapskantoren naderhand  –  en mits
begeleiding  –  kunnen worden omgevormd tot
combinatiekantoren, waar de inrichting afgestemd
is op het optimaal functioneren van iedere dienst.

De minister stipt aan dat de toepassing van het
decreet van 22 december 1986 over geïntegreerde
kunst in de overheidsgebouwen, aangezet in het
Graaf de Ferrarisgebouw, in het Hendrik Conscien-
cegebouw verder werd uitgewerkt. Reeds van bij
de planfase werden kunstenaars betrokken bij de
werken. Op die manier gaat het meer en meer over
‘geïntegreerde’ kunst. De minister nodigt de leden
van de commissie uit op de opening van het Hen-
drik Consciencegebouw in februari 1999. Ook in
het VAC in Hasselt wordt vanaf het ontwerp aan-
dacht besteed aan de integratie van kunst.

– De Vlaamse Administratieve Centra

De minister deelt mee dat het Vlaams Administra-
tief Centrum (VAC) in Hasselt na de architectuur-
wedstrijd van vorig jaar nog dit jaar aanbestedings-
klaar zal zijn. Ook hier werd bij de opmaak van het

dossier rekening gehouden met het principe van
het combinatiekantoor. Om voor iedere dienst een
optimale invulling te bekomen wordt met iedere
dienst overleg gepleegd. Voor ambtenaren in de
provinciale entiteiten is het systeem van combina-
tiekantoren voor de hand liggend gelet op de fre-
quente vergaderingen, inspectiebezoeken, werfbe-
zoeken, enzovoort.

De bouw van het VAC in Hasselt past in een reeks
van vier administratieve centra waarbij om de twee
jaar een nieuw project wordt gestart. In 1997 werd
gestart met het VAC Hasselt, nu volgt het VAC
Leuven. Voor het VAC van Leuven werd gekozen
voor een locatie aan het station, een quasi recht-
hoekig terrein van ca. 6.900 m2 gelegen tussen het
spoordomein en de Diestsestraat. De keuze van
deze locatie gebeurde op basis van een steden-
bouwkundige studie van prof. Marcel Smets. Het
gebouw vormt ten opzichte van het station ruimte-
lijk een tegenpool voor het administratief centrum
van de provincie Vlaams-Brabant. Voor dit provin-
ciaal administratief centrum werd eveneens een
wedstrijd gelanceerd, waarbij het leerproces voor
het VAC in Hasselt erg nuttig is geweest. De keuze
van het ontwerp zal opnieuw gebeuren aan de
hand van een wedstrijd. Het is de bedoeling een
gedegen en origineel ontwerp te bekomen dat door
een bekwaam ontwerpteam gerealiseerd kan wor-
den.

– De Vlaamse bouwmeester

De minister herinnert eraan dat de aanstelling van
de Vlaamse bouwmeester reeds in de vorige
beleidsbrieven werd aangekondigd. De bouwmees-
ter is reeds een eeuw gekend in Nederland, maar
sluit ook aan bij een traditie in de historische
Vlaamse steden. Vroeger hadden de meeste
Vlaamse steden een eigen bouwmeester. De
Vlaamse bouwmeester zal echter een procesbege-
leider zijn, en niet zoals vroeger de ‘architect van
de stad’. De Vlaamse regering heeft in de maand
mei de functiebeschrijving en het profiel van de
bouwmeester goedgekeurd. Op basis van deze
functiebeschrijving en profiel werd een head-hun-
tingbureau belast met de opdracht de geschikte
bouwmeester te vinden. De Vlaamse bouwmeester
zal moeten bijdragen tot de beleidsvoorbereiding
en de beleidsuitvoering van het architecturaal
beleid van de Vlaamse Gemeenschap, en dit met
het oog op het creëren van een kwalitatieve leef-
omgeving. Dit doel wordt ontwikkeld in zeven
resultaatsgebieden : (1) Het ontwikkelen van een
langetermijnvisie met betrekking tot het tot stand
komen van een architecturaal kwalitatieve leefom-
geving. (2) Het adviseren en waken over de uitvoe-
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ring van het architecturaal beleid voor de eigen
gebouwen, mee als voorbeeldfunctie. (3) Het uit-
bouwen van een kwaliteitsbeleid voor de gesubsi-
dieerde bouw- en infrastructuurwerken. (4) Het
bijsturen van de regelgeving met betrekking tot het
verlenen van bouwvergunningen voor overheidsge-
bouwen van alle overheden. (5) Het optreden als
stimulator en inspirator van een Vlaams architectu-
raal bewustzijn. (6) Het opzetten van of meewer-
ken aan interne overlegfora. (7) Het uitbouwen
van een relatienetwerk in binnen- en buitenland.
Ten slotte benadrukt de minister dat het door zijn
moreel gezag, zijn kennis en kunde zal zijn, en niet
door het opleggen van regels en reglementen, dat
de Vlaamse bouwmeester de kwaliteit van de
architectuur zal verhogen. Hij of zij zal geen archi-
tectuurstijl promoten of opleggen maar moet de
mogelijkheden creëren om tot goede architectuur
te komen.

– Combinatiekantoren

Ten slotte wijst de minister erop dat er binnen het
ministerie van de Vlaamse Gemeenschap verder
werk wordt gemaakt van het concept “anders gaan
werken”. Inspelend op de nieuwe noden en op de
gewijzigde manier van communicatie wordt een
aangepaste kantoorcultuur mogelijk gemaakt. Van-
uit die filosofie worden nieuwe kantoren ingericht
als combinatiekantoor. De flexibiliteit van de amb-
tenaar, het teamwerk dat steeds meer aan belang
wint, de mogelijkheid om thuis een deel van het
werk uit te voeren, het deeltijds werken, en het
werken buiten kantoor zijn factoren die de vaste
werkplaats op de helling zetten en pleiten voor
combinatiekantoren. Het concept is gebaseerd op
het taakgericht toewijzen van de benodigde werk-
plekken. In een open kantoorvorm wordt een
opdeling in al of niet afgesloten cellen gemaakt in
functie van de taken. Voor iedere dienst zal onder-
zocht worden wat van de verschillende kantoorvor-
men de ideale combinatie is. Het ‘combinatiekan-
toor’ ziet er dus voor iedere dienst anders uit. Het
is maatwerk, waarbij het ideale kantoor afgestemd
is op de noden van de dienst. Een grondige studie
van de werking van de dienst is dan ook een nood-
zakelijke voorwaarde, aangezien het concept van
het combinatiekantoor gericht is op het verhogen
van de efficiëntie.

Na de eerste proefprojecten in het Graaf de Ferra-
risgebouw is het office-sharing idee of combinatie-
kantoor goed onthaald. Het Consciencegebouw
biedt veel mogelijkheden voor combinatiekanto-
ren. Bovendien maakt het concept van de combi-
natiekantoren integrerend deel uit van het project
VAC Hasselt, en is het een van de uitgangspunten

voor de architectuurwedstrijd voor het VAC-Leu-
ven. Ondertussen wordt ook nagegaan hoe de vol-
ledige derde verdieping van het Boudewijngebouw
kan worden omgevormd tot ‘office-sharing’ ruimte
voor ongeveer 130 ambtenaren. Op die manier kan
ook ruimte ontstaan voor het overkomen van amb-
tenaren na een volgende fase van de staatshervor-
ming, zo besluit de minister.

B. Bespreking

– Het patrimoniumbeheer

De heer André Denys stelt vast dat het dynamisch
vermogensbeheer dat de minister in haar eerste
beleidsbrieven aankondigde op zich laat wachten.
Een dergelijk vermogensbeheer veronderstelt
immers een analytische inventaris van de gebou-
wen, waaruit blijkt wat de waarde is van de gebou-
wen en op basis waarvan kan worden beslist welke
gebouwen al dan niet worden afgestoten. Maar een
dergelijke inventaris is er blijkbaar nog steeds niet.

De heer Johan Sauwens merkt hierbij op dat het
patrimoniumbeheer als dusdanig tot de bevoegd-
heid behoort van de minister van Financiën en
Begroting. De bevoegdheid inzake de huisvesting
van de diensten van de Vlaamse regering beperkt
zich tot de gebouwen waar de administratie effec-
tief gehuisvest is.

De minister benadrukt in haar antwoord dat er wel
degelijk werk wordt gemaakt van een actief patri-
moniumbeheer. Zoals ook vermeld in de beleids-
brief werkt de afdeling Gebouwen aan de invulling
van een geautomatiseerd, grafisch ondersteund
‘huisvestingsbeheersysteem’, dat toelaat een stan-
daard relationele databank op te stellen, en zelf
verder uit te werken. Dit systeem biedt niet alleen
een uitgebreide gedigitaliseerde inventaris, maar
laat ook toe bepaalde aspecten, zoals oppervlakte-
gegevens, rechtstreeks en bi-directioneel te linken
met gedigitaliseerde plannen. Op die wijze kan
men interactief aanpassingen maken in de teke-
ning, die dan ook automatisch in de databank
wordt aangepast en vice versa. De hoofdindeling
van de gegevensbank bestaat uit : (1) identificatie,
(2) oppervlaktegegevens, (3) technische gegevens,
(4) huurgegevens, (5) kostengegevens en (6) con-
tracten. Deze gegevensbank vormt volgens de
minister een onmisbare basis om op een onder-
bouwde en verantwoorde wijze aan gebouwenbe-
heer te doen en vormt dan ook een belangrijke
stap in de richting van ‘facility management’.
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De minister wijst er verder op dat het hier een
omvangrijke onderneming betreft, die in volle ont-
wikkeling is. Toch wordt er niet op de voltooiing
daarvan gewacht om nu al aan actief patrimonium-
beheer te doen. Een eerste voorbeeld daarvan
betreft een pand aan de Handelskaai in Brussel,
waar vroeger een deel van de onderwijsadministra-
tie gehuisvest was. Dit pand zal worden verkocht
omdat de Vlaamse Gemeenschap er geen nuttig
gebruik meer van kan maken. Anderzijds werd
teruggekomen op een eerdere beslissing om het
gebouw in de Koloniënstraat te verkopen. Een eer-
dere studie had uitgewezen dat de Vlaamse
Gemeenschap dit gebouw tegen gunstige voor-
waarden van de hand zou kunnen doen, maar dit
bleek uiteindelijk niet het geval te zijn. Daarom
werd beslist om het gebouw in eigendom te hou-
den en te onderzoeken hoe het grondig kan wor-
den gerenoveerd. Het is mogelijk dat een kabinet
in dat gebouw zal worden gevestigd.

De heer André Denys repliceert hierop dat een
dynamisch patrimoniumbeheer in de eerste plaats
gebaseerd moet zijn op een aantal duidelijke
krachtlijnen. Er dient duidelijk te worden gespeci-
ficeerd op grond van welke criteria, van bijvoor-
beeld economische, functionele of cultuurhistori-
sche aard, bepaalde gebouwen worden verkocht en
andere niet. Een dergelijk beleid kan enkel worden
toegepast wanneer er een analytische inventaris
voorhanden is, maar dat is blijkbaar nog steeds niet
het geval. Hierbij aansluitend vraagt de heer John
Taylor of de beslissing om een gebouw al dan niet
te verkopen ook in overleg gebeurt met de
gemeenten en de provincies. Sommige gebouwen
kunnen immers niet nuttig zijn voor de Vlaamse
Gemeenschap, maar wel voor de betrokken
gemeente of provincie.

De minister verduidelijkt dat het strategische
belang doorslaggevend is bij de beslissing om al
dan niet te verkopen. De inventaris waar de heer
Denys op doelt bestaat als dusdanig wel, maar
wordt momenteel geïnformatiseerd op de hierbo-
ven beschreven wijze. Dit neemt echter veel tijd in
beslag aangezien het gaat om in totaat 1.500
gebouwen. Deze inventaris zal ter beschikking
worden gesteld van de commissie.

Ter attentie van de heer Taylor stelt de minister dat
de lokale overheden wel degelijk worden betrok-
ken bij de beslissingen inzake de gebouwen van de
Vlaamse Gemeenschap. De minister verwijst naar
het voorbeeld van het Centrum voor Bijzondere
Jeugdzorg in Wingene, waar een dertigtal huizen
dienden te worden gebouwd en een beroep diende
te worden gedaan op de gemeente voor onder

meer de aanleg van wegeninfrastructuur. Ook om
sociale redenen is het nodig dat deze beslissingen
in nauw overleg met de lokale overheden worden
genomen.

De commissie beslist om in het voorjaar van 1999
een bijkomende gedachtewisseling te houden over
de problematiek van het patrimoniumbeheer.

– De sociale clausule bij aanbestedingen

De heer André Denys heeft vernomen dat de
Vlaamse regering heeft beslist om een omzend-
brief te sturen naar de gemeentebesturen, ertoe
strekkende dat bij aanbestedingen rekening dient
te worden gehouden met een sociale clausule. Dit
zou inhouden dat de gemeentebesturen bij het toe-
wijzen van opdrachten rekening dienen te houden
met de tewerkstelling, in die zin dat het betrokken
bedrijf voor een schijf van 5 tot 40 miljoen frank
één langdurig werkloze in dienst zou nemen en
voor een schijf van 40 tot 80 miljoen een tweede.
De spreker vraagt zich af of dit het niet moeilijker
maakt om de aanbestedingen op een objectieve
basis toe te kennen. Ten tweede vraagt hij of de
Vlaamse regering deze sociale clausule zelf toe-
past.

De minister verduidelijkt dat het hier gaat om een
budget van de begroting 1998, waarbij, in het kader
van het VESOC, een extra bedrag werd uitgetrok-
ken voor wegenwerken, op voorwaarde dat hier
extra tewerkstelling voor langdurig werklozen aan
gekoppeld zou zijn. Over de concrete uitvoerings-
modaliteiten is onderhandeld in het Vlaams Bouw-
overlegcomité. Het spreekt vanzelf dat ook de
Vlaamse regering zich aan die sociale clausule
houdt bij de besteding van de op het betrokken
begrotingsprogramma 63.1 bijkomend ingeschre-
ven bedragen.

– De outsourcing van de informaticafunctie

De heer André Denys maakt van de gelegenheid
gebruik om de minister een aantal opmerkingen
voor te leggen betreffende het dossier van de out-
sourcing van de informaticafunctie. Het gaat hier
om een belangrijk dossier van 1,2 milard frank. Het
kost een bedrijf om en bij de 10 miljoen frank om
hiervoor een offerte op te stellen, terwijl die offer-
tes door de administratie op amper tien dagen tijd
werden beoordeeld. Volgens de spreker is dit geen
ernstige manier van werken. De spreker herinnert
eraan dat de outsourcing een verbetering van de
kwaliteit beoogt tegen een verminderde kost. Hij
vraagt zich echter af hoe men die kost zal kunnen
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drukken wanneer men enerzijds uitbesteedt, maar
anderzijds wel het bestaande informaticapersoneel
in dienst houdt.

De minister wijst erop dat deze problematiek tot
de bevoegdheid behoort van de minister van Amb-
tenarenzaken. Van de zes oorspronkelijke bedrij-
ven die kandidaat waren voor de opdracht werden
er twee door de administratie in aanmerking geno-
men als geloofwaardige kandidaten. Deze twee fir-
ma’s zullen eerstdaags een offerte indienen, die
grondig zal worden bestudeerd. Het is het opstel-
len van deze offerte die inderdaad erg duur is voor
de bedrijven. Dat de administratie de offertes
reeds heeft beoordeeld, en dit op amper tien dagen
tijd, is dus uit de lucht gegrepen. Bij de behande-
ling van dit zwaarwichtige dossier gaat de adminis-
tratie integendeel zeer grondig tewerk. Bovendien
wordt zij hierin bijgestaan door een extern advies-
bureau.

– De vestiging van de ministeriële kabinetten

De heer André Denys is er voorstander van dat de
ministeriële kabinetten zo dicht mogelijk bij hun
administratie gevestigd zouden zijn. In die zin vindt
hij het een goede zaak dat bijvoorbeeld het kabinet
van de Vlaams minister van Leefmilieu gevestigd is
in hetzelfde gebouw als de terzake bevoegde admi-
nistratie. Anderzijds blijven een groot aantal kabi-
netten gevestigd aan het Martelaarsplein. De spre-
ker kan erin komen dat het het kabinet van de
minister-president op een symbolische plaats
gevestigd is, maar betwijfelt of dit argument ook
geldt voor de andere op het Martelaarsplain geves-
tigde kabinetten. Verder vraagt de spreker hoe het
komt dat, ingevolge een gerechtelijke uitspraak,
enkel het kabinet van minister Grouwels het Mar-
telaarsplein heeft moeten verlaten, en de andere
kabinetten niet.

De minister legt uit dat de Stad Brussel het dossier
van het Martelaarsplein indertijd enkel heeft goed-
gekeurd onder het beding dat er ook zou worden
voorzien in woongelegenheid. De Vlaamse rege-
ring heeft zich toen wellicht te weinig strikt aan
deze voorwaarde gehouden en is er van uit gegaan
dat ook de ambtswoningen van de ministers als
woongelegenheden konden worden beschouwd. In
een recent vonnis heeft de rechtbank daar evenwel
anders over geoordeeld en de Vlaamse regering
verplicht om dertien appartementen in te richten in
de gebouwen. De Vlaamse regering werd veroor-
deeld tot omvorming naar woongelegenheden. In
januari 1998 werd met de Stad Brussel gepraat om
daar wat tijd voor te krijgen. Dit leidde tot een pro-
tocol ertoe strekkende dat vóór het einde van 1998
de werken uitgevoerd moeten zijn en de kabinet-

ten uit de voorbouw moeten zijn verdwenen. De
kabinetten van de ministers Grouwels en Balde-
wijns zijn inmiddels verhuisd, en dat van minister
Martens volgt eerstdaags. Voor de appartementen,
die worden beheerd door de administratie Gebou-
wen, konden reeds een aantal contracten worden
afgesloten. Op vraag van de heer John Taylor ver-
duidelijkt de minister dat dit vonnis geen bijko-
mende kosten met zich meebrengt voor de Vlaam-
se Gemeenschap, aangezien er geen bijkomende
ruimte hoeft te worden gehuurd. Overigens nemen
de kabinetten, gezien de afslanking ervan, steeds
minder ruimte in beslag.

De heer Johan Sauwens betwijfelt of het haalbaar
is om in de buurt van het Martelaarsplein een
woonfunctie te handhaven, gezien de bijzonder
hoge handelswaarde van de daar gevestigde pan-
den. Als gevolg daarvan kan geen enkel woonpro-
ject in die buurt rendabel zijn. De in de jaren tach-
tig genomen beslissing om een aantal kabinetten te
groeperen rond het Martelaarsplein, mede op basis
van een studie van Mens en Ruimte, was volgens
de heer Sauwens volkomen verantwoord. Het is
immers in de praktijk niet mogelijk om alle kabi-
netten vlak bij hun administratie te vestigen, aan-
gezien sommige ministers niet voor één welbepaal-
de administratie bevoegd zijn. Het feit dat de kabi-
netten dicht bij elkaar gevestigd zijn heeft boven-
dien veel praktische voordelen en is bevorderlijk
voor de groepsgeest binnen de regering. De spre-
ker benadrukt bovendien het strategische en sym-
bolische belang van de vestiging van de Vlaamse
regering aan het Martelaarsplein. De spreker zou
het betreuren mochten deze eerdere beslissingen
opnieuw ter discussie worden gesteld.

De minister bevestigt dat de woningen op het Mar-
telaarsplein die geen eigendom zijn van de Vlaam-
se regering inderdaad leeg blijven staan als gevolg
van de hoge prijs. Anderzijds is de huurprijs van de
door de Vlaamse Gemeenschap beheerde apparte-
menten redelijk. De minister beaamt ook dat de
geringe afstand tussen de diverse kabinetten
bevordelijk is voor de efficiëntie binnen de rege-
ring. Ook het feit dat de belangrijkste gebouwen
van de administratie zich op loopafstand bevinden
werkt de efficiëntie en de samenwerking tussen de
ministers en de administratie in de hand. In elk
geval is de Vlaamse regering niet van plan om
terug te komen op de vroeger genomen beslissin-
gen betreffende het Martelaarsplein.

Op vraag van de heer André Denys legt de minis-
ter uit dat de Vlaamse Gemeenschap de apparte-
menten aan het Martelaarsplein niet kan verkopen,
aangezien voor de betrokken gebouwen een huur-
koopcontract werd afgesloten, als gevolg waarvan
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de Vlaamse Gemeenschap pas in de toekomst eige-
naar wordt.

Zonder het strategische belang van de vestiging
van de Vlaamse regering aan het Martelaarsplein
te betwisten, vraagt de heer André Denys zich toch
af of de verplichting om een deel van de gebouwen
tot appartementen om te vormen geen afbreuk
doet aan de waarde die de gebouwen bij aankoop
hadden, waardoor de financiële transactie achteraf
gezien een stuk minder voordelig was voor de
Vlaamse Gemeenschap. De spreker erkent dat de
samenwerking tussen de ministers belangrijk is,
maar vindt de samenwerking tussen de minister en
zijn of haar administratie toch prioritair.

– Het Rijks Administratief Centrum

De heer Johan Sauwens herinnert eraan dat er bij
de staatshervorming van 1988 een aantal m2 in het
RAC zijn toegewezen aan de Vlaamse Gemeen-
schap via een complexe juridische constructie van
mede-eigendom. De spreker vraagt wat de Vlaam-
se regering zinnens is met deze kantoorruimte aan
te vangen.

De minister antwoordt dat een grondige renovatie
van het RAC zich opdringt. Het gebouw is onveilig
en bovendien stelt er zich wellicht een asbestpro-
bleem. Als gevolg daarvan heeft de kantooropper-
vlakte in het RAC momenteel geen effectieve
waarde voor de Vlaamse Gemeenschap. Wellicht
zou het voor de Vlaamse Gemeenschap interessan-
ter zijn om de betrokken m2 over te laten en in de
plaats iets anders te verwerven, in de plaats van de
renovatie mee te financieren. Zoals aangegeven in
de beleidsbrief wordt volgend jaar gestart met een
grondig onderzoek naar de mogelijkheden van dit
gebouw.

– De Vlaamse Administratieve Centra

De heer Johan Sauwens vraagt zich af of de in de
beleidsbrief vermelde beslissingen inzake het voor-
malige Koninklijk Paleis op de Meir te Antwerpen
en het voormalige klooster van de Grauwzusters in
Antwerpen niet indruisen tegen de eerder gemaak-
te keuze om de diensten van de Vlaamse regering
zoveel mogelijk samen te brengen in één Vlaams
Administratief Centrum per provincie ? Werden
die beslissingen betreffende de genoemde gebou-
wen genomen op grond van een algemene strate-
gie, of gaat het om ad hoc-beslissingen ? Gaat het
hier om beslissingen van de Vlaamse regering ?
Daarnaast vraagt de heer Sauwens wanneer de
werken voor het VAC van Hasselt zullen starten,

en hoeveel de afbraak van de bestaande gebouwen
zal kosten.

De minister antwoordt dat de opdracht voor het
VAC van Hasselt binnenkort in aanbesteding gaat
en wellicht in maart of april 1999 zal worden toege-
wezen. De bouw zal één tot anderhalf jaar in
beslag nemen. De kosten voor de afbraak maken
deel uit van de totale kost van het project, die op 1
miljard wordt geraamd. Die afbraak is reeds
gebeurd.

De minister verduidelijkt verder dat de regering
heeft beslist om van het voormalige Koninklijk
Paleis op de Meir een ontmoetingsplaats te maken
voor cultuur, bedrijfsleven en politiek. Het voor-
malige klooster van de Grauwzusters in Antwer-
pen zal ter beschikking gesteld worden van de Ant-
werpse Universiteit en als een ontmoetingsplaats
voor de academische wereld en de overheid wor-
den uitgebouwd. Er bestaan voorlopig geen plan-
nen om ook in de andere provincies dergelijke ont-
moetingsplaatsen uit te bouwen.

IV.Indicatieve stemmingen

Het amendement van mevrouw Mieke Van Hecke
betreffende programma 11.20 wordt bij indicatieve
stemming aangenomen met 6 stemmen, bij 5 ont-
houdingen. Het amendement van de heren Johan
Sauwens, Jean-Marie Bogaert en Paul Van Grem-
bergen betreffende programma 11.30 wordt bij
indicatieve stemming verworpen met 8 stemmen
tegen 2, bij 1 onthouding. Het amendement van de
Vlaamse regering op de begroting van de DAB
Schoonmaak wordt bij indicatieve stemming aan-
genomen met 7 stemmen tegen 2, bij 1 onthouding.

Het geheel van de aan de commissie toegewezen
begrotingsbepalingen, zoals geamendeerd door de
commissie, wordt bij indicatieve stemming aange-
nomen met 8 stemmen tegen 3.

De verslaggever, De voorzitter,

John TAYLOR Johan SAUWENS
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BIJLAGE

SCHRIFTELIJKE ANTWOORDEN VAN DE HEER EDDY BALDEWIJNS,
VLAAMS MINISTER VAN ONDERWIJS EN AMBTENARENZAKEN,

OP DIVERSE TIJDENS DE BEGROTINGSBESPREKING GESTELDE VRAGEN
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